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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Dr. Palkovics László, innovációért és technológiáért felelős miniszter

Az interpelláció címe: "Mi indokolja a magyar egyetemi világ teljes felforgatását?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

„Az egyetemi modellváltás újabb, végsőnek tűnő fejezete van előttünk azzal, hogy öt
kivétellel immár minden magyar egyetemet átforgatnak alapítványi fenntartásba. Mi ezzel a
problémánk nekünk, a néppárti Jobbiknak, nekem mint volt egyetemi vezetőnek és többek
között az Akadémiai Dolgozók Fórumának, akik nemrég közleményben tiltakoztak az ellen,
hogy a legsúlyosabb járványhelyzet kellős közepén végezze be a kormány ezeket a
modellváltásokat és bolygassa általuk a felsőoktatási törvényt?

Önök, a fideszes kormányzat ugyan jellemzően ignorálják az érdemi, szakmai vita
lehetőségét, én azonban hiszem, hogy ebben a kérdésben kiemelt helye kellene, hogy legyen,
így ismét elmondom: itt senkinek nem magával az alapítványi formával van problémája. Az
eddigi modellváltások azonban megmutatták, hogy a gyakorlatban szinte csak aggályos
helyzeteket teremtett a fideszes erőpolitika és arrogancia: az alapítványok kuratóriumaiba,
melyek élet-halál urai az erre a modellre átálló egyetemeken, a miniszter nevez ki fideszes
potentátokat, azt a javaslatomat pedig, hogy az akadémiai vezetés képviselői ex officio, azaz
hivataluknál fogva tagjai legyenek a kuratóriumnak, minden alkalommal leszavazta
kétharmad, mert jól láthatóan Önöket egyáltalán nem érdekli az egyetemek autonómiája, ami
egyébként olyan európai alapérték, amit a középkor óta senki sem sérthetett meg büntetlenül.

Aztán ahogy haladtak a modellváltásokkal, néhol komoly ellenállásba ütköztek, úgyhogy a
projekt levezénylésére felkérték kormánybiztosnak Stumpf Istvánt, akinek szakmai érdemeit



nem vitatom és valóban nagyon szofisztikáltan felvázolta többször is, hogy milyen
finomhangolásokat kell végrehajtani a modellváltások kidolgozása során – jobban tették volna
azonban, ha előbb a hatalmi arroganciájukat mellőzve, kapkodás helyett elgondolkodnak egy
tisztességes koncepción. Egyébként újabban az egyetemek szenátusát is szavaztatják az
alapítványi formáról, más kérdés persze, hogy hogyan. A megfélemlítés, az egzisztenciális
fenyegetés bevett fideszes módszerek, ahogy az is, hogy bővülő anyagi lehetőségekkel
kecsegtetnek, ami egy ilyen súlyos válság esetén vonzó. Lehetne. Ebben a tragikus
járványhelyzetben viszont az Akadémiai Dolgozók Fórumának közleménye és több kritika
tanúsága szerint is a korlátozások miatt a tudományos közösség és az egyetemi polgárság nem tudja
hatékonyan képviselni az érdekeit, az egyes egyetemek eljárási szempontból is
megkérdőjelezhető módon úgy szavazták meg a modellváltást, hogy annak tényleges tartalma
nem volt ismert egészen a jogszabály szövegének benyújtásáig, továbbá hiába érvelnek az
anyagi lehetőségekkel a fideszes kollégák, azok egyszerűen nem azon múlnak, hogy ki az
egyetem fenntartója. Azon viszont igen, hogy a felsőoktatási kormányzat mennyire tartja
fontosnak az egyetemek anyagi támogatását és kilábalásukat a válságból – ha megnézzük,
hogy például az európai uniós helyreállítási alapból olyan nagy egyetemek, mint az ELTE
vagy a Corvinus előreláthatólag egy fillért sem kapnak, sajnos ismét csak a Fidesz tudás- és
értelmiségellenes politikáját láthatjuk.

Mindezekre tekintettel kérdezem, hogy a megbukott kormányzati válságkezelés és a
példátlanul súlyos járványhelyzet alatt mi indokolja a magyar egyetemi világ teljes
felforgatását, miért kívánják most, az érdemi szakmai egyeztetés lehetőségének hiányában
végrehajtani ezeket az intézkedéseket?”

Várom érdemi válaszát!

Budapest, 2021. március 28.

Tisztelettel,

Dr. Brenner Koloman
Jobbik
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